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The years 2015-2016 have seen a significant increase in the number of referendums in the countries of the European Union. Some of these referendums have focused on classical issues such as independence (Scotland) or institutional reforms (with some new topics like the electronic vote, dual citizenship or the right of foreigners to vote), yet others have addressed environmental questions (such as oil and gas drilling in the Adriatic or the construction of the Notre-Dame-des-Landes airport in France). Same-sex marriage has been submitted to popular vote in several countries of Central Europe and in Ireland. But referendums related to the EU have largely dominated with the Greek consultation on the “bailout”, followed by the Danish and Dutch referendums on, respectively, exemptions to the Maastricht Treaty (“opt outs”) and the trade agreement with Ukraine, and finally the historic vote on the "Brexit". A particularly remarkable fact was the appearance of referendums on EU policies, beyond traditional issues of sovereignty or membership.
Along with this increasing practice, there was a surge in requests for referendums on the initiative of opposition parties, popular minorities or even governmental actors, on European topics such as migration policy, the abandonment of the Euro, the exit of the Union, or, in the wake of the British referendum, Europe refoundation plans; while the Catalans are calling for a referendum on independence on the Scottish model.

Thus, the referendum has entered the public debate and raised many questions as to the merits and optimal conditions for its practice. The attention of academic work has so far mainly focused on the democratic quality of the device and the modalities enabling it to better fulfill its democratic promise. This conference will focus instead on less-studied issues such as political use of referendums, policies adopted through them,, and the impact of popular consultations.  In a nutshell, it will examine the causes and effects of referendums.
 

Why are referendums held, or not held? What are their functions (or dysfunctions) in the political system ? Are there good and bad reasons to hold referendums? What are the policy effects of referendums, particularly on minorities and individual rights? Do referendums often challenge government or parliament decisions? Do they have the educational virtues attributed to them, particularly in terms of citizenship, political participation and competence? When do they lead to exacerbate conflicts and create new cleavages, or rather to calm out divsions and resolve crises? Can referendums increase trust in democracy, regime performance or policy responsiveness ?

This conference will address these issues in the first two half days, before dedicating a third half-day to case studies of recent or demanded referendums and conclude with a round table.
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Les années 2015-2016 ont connu une augmentation significative du nombre de référendums dans les pays de l'Union Européenne. Certains ont porté sur des questions classiques telles que l'indépendance (Ecosse) ou les institutions (avec quelques nouveaux sujets comme le vote électronique, la double nationalité ou le vote des étrangers) ; d’autres ont concerné des politiques environnementales (forage de puits dans l'Adriatique, construction de l’aéroport de Notre-Dame-des-Landes en France…) ; le mariage entre personnes du même sexe a été soumis au vote populaire dans plusieurs pays d’Europe centrale ainsi qu’en  Irlande. Mais les référendums relatifs à l’UE ont largement occupé le devant de la scène avec la consultation grecque sur le « bailout », suivie des référendums danois et hollandais,  respectivement sur les dérogations au traité de Maastricht (« opt outs ») et l’accord commercial avec l’Ukraine,  et enfin le vote historique sur le « Brexit ». Un fait particulièrement remarquable a été l’apparition de référendums sur des politiques de l’UE, au-delà des traditionnelles questions de souveraineté ou d’adhésion.  


Parallèlement à cette recrudescence de la pratique,  on observe une envolée des demandes de référendums à l’initiative des partis d’opposition, de minorités populaires mais aussi d’acteurs gouvernementaux,  sur des thématiques européennes telles que la politique migratoire de Bruxelles,  l’abandon de l’Euro, la sortie de l’Union,  ou, dans la foulée du référendum anglais, des projets de refondation de l’Europe; tandis que les Catalans réclament un référendum d'indépendance sur le modèle écossais. 

Ainsi le référendum s’est-il invité dans le débat public et suscite de nombreuses interrogations quant au bien-fondé et aux conditions optimales de sa pratique. L’attention des travaux universitaires s’est jusqu’ici portée surtout sur la qualité démocratique du procédé et les modalités lui permettant de mieux remplir sa promesse démocratique. Cette conférence mettra l'accent sur des aspects moins étudiés, comme l’usage politique du référendum, les décisions référendaires, ou encore l’impact des consultations populaires. En un mot, elle se penchera sur les causes et les effets des référendums.

Pourquoi les référendums ont-ils lieu, ou n’ont-ils pas lieu? Quelles sont leurs fonctions (ou dysfonctions) dans le système politique? Y a-t-il de bonnes et de mauvaises raisons de tenir des référendums? Quels sont les effets des décisions populaires, en particulier sur les minorités et les droits individuels? Les référendums aboutissent-ils fréquemment à désavouer le gouvernement ou le parlement ?  Ont-ils les vertus éducatives qu’on leur prête, notamment en matière de citoyenneté, participation politique et compétence? Quand ont-ils pour effet d’intensifier les conflits et de créer de nouveaux clivages, ou au contraire de calmer les divisions et de résoudre les crises ? Sont-ils susceptibles d’accroître la confiance dans la démocratie, la performance du système politique, ou la proximité entre gouvernants et gouvernés ?  Cette conférence abordera ces différentes questions dans les deux premières demi-journées, avant de consacrer une troisième demi-journée à des études de cas de référendums récents ou d’actualité et de se conclure par une table ronde. 
Programme

22/09, Matin (9:00 – 13:00):
Introduction  by Laurence Morel (CEVIPOF) and Matt Qvortrup (Univ. Coventry)
Keynote speaker:  Guy Lachapelle (IPSA Gen. Secr. , Univ. Concordia, Montreal)

 “How to organize a referendum to be sure that its result will be respected?”
I/ The Politics of Holding and Avoiding Referendums
Views on referendum: is there a pattern?

(Palle Svensson, Univ. Aarhus)
On the good and bad uses of referendums

(Gil Delannoi, CEVIPOF)
II/ Policy Effects of Referendums 
Policy effects of referendums on minorities and individual freedoms

(Marthe Fatin-Rouge, Univ. Aix-Marseille)

Crisis solving/inducing properties of referendums on European integration

(Fernando Mendez, Univ. Zürich/C2D)

Is referendum a machinery to turn our prejudices and fears into rational choices? An answer 
from sociophysics


(Serge Galam, CEVIPOF)

22/09, Après-midi (14:00 – 17:00):

III/ Political Consequences of Referendums
Brinkmanship, backsliding, and the ballot box: understanding the outcome of referendum campaigns

(Gerald Schneider, Univ. Konstanz)
Referendums and consensus democracy: New empirical findings from 19 EU member states
 (Stefan Vospernik, Univ. Vienna)
The impact of referendums on the quality of democracy
(Üwe Serdült, Univ. Zürich)

Referendum and electoral accountability
(Patrick Le Bihan, CEVIPOF)
23/09, Matin (9:00 – 13:00):

IV/ Recent or Requested Referendums in EU countries
The Brexit referendum – a grudging defence
(Matt Qvortrup, Univ.  Coventry)
The first step is the hardest? The national referendum experience in the Netherlands
(Joop Van Holsteyn, Univ. Leiden)

The referendum as a strategic weapon: lessons from the 2015 Greek bailout referendum

(Vasiliki Triga, Univ. Cyprus) 

Set in Darkness: Negotiating Independence Referendums in Scotland and Catalonia
(Peter Lynch, Univ. of Stirling)

The invention of a “new” local referendum to solve the crisis of Notre-Dame-des-Landes airport 


 (Marion Paoletti, Univ. Bordeaux )

23/09, Après-midi (14:00 – 15:30) : Roundtable with actors from the political arena, civil society and the media 
